
62 1 سیاسی  3چهارشنبه  9 اسفند   1402- 18 شعبان  1445 - 28  فوریه 2024 - سال بیست  و سوم - شماره  4

در نشست خبری اسماعیل دوستی و بطحایی مطرح شد
تکیه لیست صدای ملت بر میانه روی  و عقلانیت

کرد:  تاکید  دوســتی  اســماعیل 
رأی ما یک رأی اعتراضی اســت، 
ما ســه حالت داریم یــا برویم در 
خانه بنشینیم یا بیایم در خیابان 
که بدترین گزینه اســت، یا اینکه 

رأی بدهیم.
به گزارش ایلنا، اسماعیل دوستی 
دوره  دوازدهمیــن  کاندیــدای 

انتخابات مجلس شــورای اسلامی در نشســت خبری با اصحاب رسانه گفت: 
برنامــه ما دفاع از حقوق ملت اســت، ما برنامه خــود را تدوین و ارائه کردیم. 
لیســت صدای ملت ترکیبــی از اصولگرایان معتــدل، اصلاح طلبان معتدل و 
چهره های مستقل است. آنچه برای ما اهمیت دارد، حضور و مشارکت مردم و 

یک انتخابات معنادار است.
ســید محمد بطحایی کاندیــدای دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی هم در این نشست ابراز داشت: رئوس محورهای برنامه صدای ملت بر 
۸ محور تدوین شده اســت که تمام این محورها متمرکز بر کاهش نارضایتی 
و افزایش رضایت عمومی مردم اســت. اینکه مردم ما کاملًا در جریان شرایط 
زندگی مدیران و کســانی که بــرای آن ها تصمیم می گیرند، قــرار بگیرند. از 
شــفافیت تا پرهیز از تندروی در روابــط خارجی اصلی ترین محورهای برنامه 

های ماست و این برنامه براساس دوری از افراط و تفریط تدوین شده است.
وی ادامه داد: در این دوره از انتخابات شرایط ویژه ای حاکم است که نمی توان 
تجربه های تاریخی را نســبت به آن تعمیــم داد، با توجه به تنوع و تکثری که 
وجود دارد در جریان مقابل و از ســوی دیگر مشارکتی که پیش بینی می شود 
مردم در شــهرهای بزرگ و به ویژه تهران داشته باشند احتمالا مشخص شدن 

تکلیف برخی کرسی ها به دور دوم کشیده شود.
بطحایی تاکید کرد: اصل ترکیب این فهرســت بر میانه روی  و عقلانیت استوار 
است، در چینش این لیست ســلامت و شفافیت در زندگی نمایندگان مدنظر 
بوده اســت. مردم اعضای این لیست را می شناسند و از زندگی آن ها با خبرند. 
در تدوین این لیست اصلا نگاه و سلیقه سیاسی مدنظر نبود مانند برخی لیست 
های دیگر نیست که مانند شرکت سهامی ۵ سهمیه به یک طرف داده شود یا 
مثلًا ۲ سهمیه به یک طرف دیگر، بلکه کاملا براساس نگاه معتدل چینش شد 
و اینکه این افراد در عملکرد و رزومه خود نشــان داده اند که اهل میانه روی در 

تصمیم گیری و اقدامات هستند.
در ادامه اسماعیل دوستی ابراز داشــت: این انتخابات با انتخابات های گذشته 
تفاوت ویژه ای دارد، در ادوار گذشــته همواره دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب با 
یکدیگر رقابت می کردند، در این دوره اما اصلاح طلبان براســاس تصمیم جبهه 
اصلاحات در انتخابات فهرســت ندارند. تنها لیســتی که حضــور دارد و رجز 

می خواند لیست اصولگرایان است.
وی درخصوص رایزنی با کاندیداها، ابراز داشت: آقای مطهری با هیچکس برای 
حضور در لیست صدای ملت رایزنی نکرده است، حضور عزیزان براساس رزومه 
و ســوابق و کارنامه اســت، امثال آقای دکتر خوش چهره و دکتر عباس پور با 
سوابقی که دارند نیاز به مصاحبه ندارند. دوستی در پاسخ به سوالی درخصوص  
کاندیداتوری خود در انتخابات عنوان کرد: عضو هیچ حزبی نیستم، مدتی عضو 
شــورای مرکزی حزب اعتماد ملی بودم اما اکنون بــه آن عزیزان ارادت دارم. 
وی ادامه داد: رأی ما یک رأی اعتراضی اســت، ما سه حالت داریم یا برویم در 
خانه بنشینیم یا بیایم در خیابان که بدترین گزینه است، یا اینکه رأی بدهیم.

علی مطهری تشریح کرد
تلاش برای افزایش اعتبار مجلس

از مسیر قانون اساسی
سرلیست انتخاباتی صدای ملت با تاکید بر اینکه به دنبال افزایش اعتبار مجلس 
از مسیر قانون اساسی هستیم، تصریح کرد: شوراهایی چون هماهنگی اقتصادی 
سران قوا که در اثر تحریم های ترامپ تشکیل شده بود بخشی از وظایف مجلس 
را انجام می دهند. به گزارش ایرنا، علی مطهری روز گذشته )سه شنبه( در ویژه  
برنامه انتخاباتی »مجلس شــریف«، هدف از ارائه لیست صدای ملت را شکستن 
تک صدایی در مجلس عنوان کرد و گفت: با اقلیتی که نظر متفاوت دارند می توان 

مجلس دوازدهم را به مجلسی متفاوت تبدیل کرد.
نماینده ادوار مجلس شــورای  اسلامی درباره وظایف مجلس برای کابینه خوب 
افزود: وقتی مجلس به وزیر قوی و کارآمد رای می دهد خود مدیرانی که این وزیر 
انتخاب می کند مدیران قوی خواهند بود و انتخاب وزیر ضعیف باعث می شــود 
مدیران زیردســت او هم ضعیف باشــند. بنابراین مجلس نقش غیرمستقیم در 

انتخاب مدیران دارد.

هشدار انتخاباتی حسام الدین آشنا
مشــاور حســن روحانی در دولت های یازدهم و دوازدهم نوشــت: اجازه ندهید 
مجلس، خبرگان، ریاســت جمهوری و بالاتر از اینها را در غیاب شــما به آسانی 

تقدیم اقلیت فعال کنند.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، حســام الدین آشنا در حساب کاربری خود در 
شبکه اجتماعی ایکس با اشاره به پیش رو بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی 
و مجلس خبرگان رهبری در ۱۱ اسفندماه، نوشت: اجازه ندهید مجلس، خبرگان، 
ریاســت جمهوری و بالاتر از اینها را در غیاب شما به آسانی تقدیم اقلیت فعال 
کنند. خانه نشینی خانه خرابمان خواهد کرد. به چهل سال- نه چهار روز و چهار 
سال- آینده فکر کنید. اگربه هرکس جز فهرست نشینان اقلیت رأی دهید، بازی 

به هم خواهد خورد. 

هفته آینده آخرین اجلاس مجلس خبرگان 
در دوره پنجم

دبیرخانــه مجلس خبرگان در اطلاعیه ای اعلام کرد که ســیزدهمین و آخرین 
اجلاس مجلس خبرگان رهبری در دوره پنجم ۱۵ و ۱۶ اسفند در تهران برگزار 

می شود.
به گزارش ایلنــا، متن اطلاعیه برای دعوت از اعضــای مجلس خبرگان به این 

شرح است:
»بسمه تعالی

بــه اطلاع نمایندگان محترم مجلس خبرگان رهبری »دوره پنجم« می رســاند 
که ســیزدهمین )آخرین( اجلاس رســمی این مجلس، در روزهای سه شنبه و 
چهارشــنبه ۱۵ و ۱۶ اســفند۱۴۰۲، به مدت دو روز در تهران، ساختمان سابق 

مجلس شورای اسلامی واقع در خیابان امام خمینی )ره( تشکیل می شود.
خواهشــمند است، رأس ساعت ۸:۳۰ صبح سه شــنبه ۱۴۰۲/۱۲/۱۵ در محل 

اجلاس حضور بهم رسانید.
دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری«

انتخابات

احزاب

ویژه

مجلس خبرگان

دبیر جامعه روحانیــت مبارز با تأکید بر اینکه 
مجلــس خبرگان قله تصمیم گیری سیاســی 
کشــور اســت، گفت: خبرگان بــرای چنین 
مأموریتی ایجاد شده که کشور از یک رهبری 
و نظام و ســازمان رهبری مناسب، شایسته و 
توانمند و مقبول مردم برخوردار باشد. این که 
کار روزمره، جاری و بالفعل لحظه ای نیســت 
و اساســش آن لحظه ویژه و خاص اســت که 
این مأموریت را خــوب انجام بدهد.به گزارش 
جماران، مشــروح گفت وگوی با حجت الاسلام 
و المســلمین مصطفی پورمحمدی را در ادامه 

می خوانید:
چرا شخصیتی مثل شــما که بیشتر در 
امور اجرایی، سیاســی و امنیتی حضور 
داشته اید، تصمیم گرفتید که در این دوره 

وارد مجلس خبرگان رهبری شوید؟
صرفا در این دوره نبوده؛ من دوره های قبل هم 
شرکت کردم و این دوره برای حضور در مجلس 
خبرگان پذیرفته شــدم. به هــر حال مجلس 
خبرگان قله تصمیم گیری سیاسی کشور است 
و اهمیت این مجلس به مراتب بیش از نهادها و 
مجموعه های دیگر تصمیم گیری در کشور است. 
اشــاره داشــتید که دوره قبــل برای 
کاندیداتوری پذیرفته نشدید، نظرتان در 
کاندیداهای خبرگان  گزینش  نحوه  مورد 

چیست؟
به هر حال یکی از مسائل اساسی، جایگاه علمی 
خبرگان هســت؛ این باید احراز شود و در این 
نباید تردیــدی کرد. البته باید یک ســازوکار 
خیلی شــفاف و مقبول محافل علمی باشد و 
نسبت به همه یکسان اعمال شود؛ و تلاش هم 

بشود که حضور و مشارکت بیشتری باشد.
ما باید ســازوکاری پیدا کنیــم که این حضور 
راحت تر باشد؛ تعداد زیادی را آماده و مقدماتی 
هــم فراهم کنیم کــه این موانــع تا حدودی 

برطرف شود.
یکی از سؤالاتی که در افکار عمومی در این 
مورد وجود دارد این اســت که می گویند 
چرا یک فــردی در یک دوره صلاحیتش 

تأیید و در یک دوره رد می شود؟ 
در مجلس و ریاست جمهوری هم هست.
یعنی اجتهاد مگر زائل شدنی است؟

شرایط زائل شدنی است؛ شرایط در یک زمانی 
ایجاد و در یک زمانی زائل می شود. هر نهادی 
که مسئول تأیید و احزار است، باید دقت داشته 
باشــد که این شرایط را احراز کند؛ و اگر سلب 
شــده، صلاحیت فرد را رد کند. مهم این است 

که این فرآیند و اجرای مقررات خیلی دقیق و 
با مراقبت جدی انجام شود و توجیه پذیر باشد.

اشاره داشــتید که خبرگان شأن بالایی 
در اداره کشــور دارد. در این مدتی که 
تبلیغات انتخابات اســت ما می بینیم که 
نامزدهای خبرگان در نطق های تبلیغاتی 
و مصاحبه هــا عمدتا به جای اینکه راجع 
به وظایف خبــرگان صحبت کنند، وعده 
حل مسائل معیشتی و یک سری مسائل 
ملموس را به مردم می دهند و این باعث 
تعجب شده است. به نظر شما چرا چنین 

اتفاقی می افتد؟ 
این اشکال وارد است؛ به هر حال مطلب درستی 
است که هرکسی باید در حوزه خودش حرف 
بزند و متأســفانه ما در کشور دچار این مسأله 
هستیم؛ هرکسی در هر کاری دخالت می کند، 
همه در همه چیز نظر می دهیم، خودمان را در 
همه چیز مســئول می دانیم. اما از آن طرف با 
یک واقعیت روبرو هستیم که مردم هم از همه، 
همه چیــز را می خواهند. یعنی قصه طرفینی 
اســت و صرفا هم این نیست که افراد خبرگان 

در همه چیز نظر می دهند. 
یا  بر رهبــری  به نظر شــما نظــارت 
دستگاه های زیر مجموعه رهبری ضدیت 
یا تضعیف جایگاه رهبری  با ولایت فقیه 

محسوب می شود؟
خیر؛ به نظرم تقویت است. مهم نحوه و شکل 
این نظارت است. نظارت در دستگاه های دیگر 
هم همین طور اســت. بعضی وقت ها نظارت ها 
بیشتر آزاردهنده است، مانع کار است و بیشتر 
دغدغه و نگرانی یا ایجاد شــبهه می کند. یک 
نظارت هم موجب تشــویق، یاری، همراهی و 

رایزنی است و طبعا این نظارت مفید است. 
در سال های اخیر ما شاهد این بوده ایم که 
بسیاری از هجمه ها و شعارهای اعتراضات 
رهبری  شخص  متوجه  مختلف  مسائل  و 
شده است. به نظر شما دلیل این موضوع 

چیست؟ 
به هر حال اگر کشور مشکلی داشته باشد، در 
همه سیســتم ها و حکومت ها و جوامع، وقتی 
که مردم انتقاد و اشــکال دارند، طبعا اشکالات 
خودشان را متوجه بالاترین مقام می دانند؛ این 
طبع همه انســان ها و همه محیط ها است. اما 
من در این جهت احساس می کنم دلیل عمده 
دیگری هم وجــود دارد و به خاطر کم کاری و 
مسئولیت گریزی بسیاری از مجموعه ها است. 
یعنی دولت خیلی وقت ها کار خودش را درست 

انجام نمی دهد و بعد فقط یک جا می گوید که 
به فرموده رهبری یا طبق دســتور ایشان و یا 
ایشان چنین فرموده اند، و همه مسئولیت ها را 

گردن رهبری می اندازد.
پیشــانی قوه قضائیه برخورد با متهمین 
زندانی و امنیتی است. اگر شما یک فرد 
مجتهدی باشــید که به اتکای چهار دهه 
تجربه می توانید نســخه ای تجویز کنید، 
نسخه شما چیست برای اینکه جمهوری 
اسلامی از مظان اتهام سرکوب مخالفین 
بیرون بیاید و در این مورد بتواند به یک 

مشی و مسلک درستی برسد؟
به نظر من الآن در فضــای انتخاباتی باید این 
حرف ها را رها کنیم؛ این حرف ها را قبلا زده ایم 
و بعــدش هم خواهیــم زد؛ حتما هم معتقدم 
بایــد در این رفتارمان اصــلاح انجام بدهیم و 
برخوردهای منضبط تر و توجیه پذیرتر بهتری 
باید داشته باشیم؛ در این هیچ تردیدی نیست. 
البته بخش بزرگش هــم پروپاگاندا، تبلیغات 
منفی، جریان ســازی و جنــگ روانی علیه ما 

است. 
امام در هویت جمهوری اسلامی اثر خیلی 
زیادی داشــته و در واقع یکی از عوامل 
اصلی مقوّم و مشروعیت بخش جمهوری 
اسلامی امام بوده ولی ما چند سال اخیر 
شاهد هستیم که امام در تبلیغات رسمی 
نهادهــای فرهنگی کمرنگ شــده و در 
اصلاح طلب  سیاســی  جریانات  گفتمان 
و اصولگرا هم کمرنگ شــده است. فکر 

می کنید علت این اتفاقات چیست؟ 
اینکه ما از امام فاصله بگیریم، امام را در زندگی 
خودمان کمرنگ کنیم، در تصمیمات خودمان 
به امام، تدابیر امام، راه امام، ســبک زندگی و 
به خصوص ســبک مدیریتــی و دیدگاه های 
امام توجه نکنیم یــا کم توجه کنیم، خودمان 
خســارت می بینیم. امام مبدأ تحولات نظام ما 
است و بدون امام به تعبیر مقام معظم رهبری 
در دنیا شناخته نمی شویم. خیلی از کارشناسان 
برجســته بین المللی امام را بــه عنوان چهره 
فراتاریخ یاد می کنند و می گویند دانش، هوش، 

ذکاوت و تدابیرش فراتاریخی است. 
بعضی از منتقدین می گویند چون افکاری 
که الآن در اداره کشور مؤثر هستند با امام 
نســبتی ندارند، دلیل کمرنگ شدن یاد 
و نام امام همین اســت. نظر شما در این 

خصوص چیست؟
من این تعبیر را یک خرده رادیکال و تندروانه 

می بینم  و خیلــی این را باور ندارم؛ بیشــتر 
بی توجهی، جوّزدگی و درگیری یا مسائل خرد 

و کش مکش های جاری می دانم.
بعضی ها دوگانه امــام و آقای مصباح را 
مطرح می کننــد و می گویند تفکر آقای 
مصباح تسلط پیدا کرده و برای همین امام 
کمرنگ شده است، آیا این تفسیر را قبول 

دارید؟
این نیازمند یک بحث مفصل تفصیلی است و 
اگر کســی می خواهد در این رابطه نظر بدهد 
باید به جزئیاتش اشــاره شــود و بگوید اینجا 
تطبیــق و اینجا اختلاف دارد. متأســفانه الآن 
بیشتر گرفتار فضاهای رســانه ای و سؤال های 
تستی و بله و خیر هســتیم؛ این بیشتر مضرّ 

است تا اینکه مفید و کارساز باشد.
امروز مهمترین، اساسی ترین و کلان ترین 
مشکل کشــور چیســت که این وضع 
مشارکت  وضع  یا  اقتصادی  شاخص های 
سیاســی که در انتخابات های بعد از 98 
داشتیم و وضع فعلی سیاست خارجی را 

داریم؟
باید نمایندگانــی انتخاب کنیم که فهم دقیق 
مشکلات جاری کشور را داشته باشند، بتوانند 
خوب اولویت ها را درک کنند و روی اولویت ها 
ایســتادگی کنند. مشکل الآن ما این است که 
خیلی از نمایندگان با مسائل کلان کشور بیگانه 
هســتند و اگر هم موضوعات را می دانند، نگاه 
تحلیلی و کارشناســی عمیق به مسائل اصلی 
کشــور ندارند؛ و مهمتر از آن اینکه اولویت ها 
در ذهن شــان کمرنگ می شود. طرح هایی که 
در مجلس مطرح می شود یا بسیاری از لوایحی 
که برای مسائل دسته دوم و سوم وقت زیادی 
را از مجلس می گیرد و به مســائل اصلی کمتر 

پرداخته می شود. 
به نظر شما ترکیب سیاسی مجلس آینده 
با مجلس فعلی چه تفاوتی خواهد داشت؟ 

کندتر می شود یا تندتر؟
من فکر می کنم ترکیب بهتــری پیدا خواهد 

کرد.
بهتر به چه معنی؟

در جهت توانمندی، تخصــص، عمق تدبیر و 
کارسازی برای پیشرفت کشور

در  پایداری  نظر شــما جریان جبهه  به 
کسب  بیشــتری  جایگاه  بعدی  مجلس 

می کند یا کمتر؟
۱۲ اسفند معلوم می شــود. مردم هر انتخابی 
دارند، »نه« یا »بله« بگویند؛ و »نه«های مردم 

هم خیلی مهم اســت. بعضــا ارزش »نه«های 
مردم از »بله«های آنها بیشتر است. ما باید به 
مردم بگوییم، که خودشان خوب می دانند، فقط 
باید یک خرده تشویق شــان کنیم که نقش و 
حضور شما بسیار مهم است و چه »نه« بگویید، 

چه »بله« بگویید، حتما تأثیر دارد. 
نظرســنجی هایی که در جاهای مختلف 
منتشر شــده نشــان می دهد که آمار 
مشارکت خوب نیســت؛ برای بالا بردن 

مشارکت چه کار باید کرد؟
دلایل زیادی دارد و ظاهــرا در چهار پنج روز 
نمی شود خیلی کاری انجام داد. مهم این است 
که همه رسانه ها همت کنند و این قفل ذهنی 
جامعه را باز کنند. یعنی به مردم بگوییم »نه« 
که می توانید بگویید؛ این »نه« را سازمان یافته 
بگویید تا تأثیر داشته باشد. یعنی اگر اعتراض 
و انتقاد دارید، در خانه بنشینید و رأی ندهید، 
هیچ کمکی به شما نمی کند و شما را افسرده تر، 

دلسردتر می کند. 
روحانیت  جامعه  به  مربوط  یک ســؤال 
هم بپرسم. به نظر شما ممکن است یک 
روز آقای روحانی و آقای ناطق به جامعه 

روحانیت برگردند؟
نمی دانم. ظواهر امر خیلی علائم مثبتی نشان 

نمی دهد.
چرا؟

به هر حال دیدگاه آنها است و چرایش را باید از 
خودشان بپرسید.

شما به عنوان دبیر جامعه روحانیت تلاش 
نمی کنید که این جامعه به جایگاه سابق 

خودش برگردد؟
در همــه محیط ها و مجموعه ها اختلاف نظر و 

اختلاف سلیقه پیش می آید. 
مــا در جامعه روحانیــت معتقدیم باید تلاش 
داشته باشیم هرچه بیشــتر افراد را همفکر و 
دیدگاه ها را به هم نزدیک کنیم و خروجی های 
مشترک داشته باشیم؛ حتی با اختلاف نظر و 

اختلاف سلیقه. 
چرا جامعــه روحانیت مبــارز و جامعه 
مدرسین مرجعیت ســابق را در جریان 
اصولگــرا ندارنــد؟ چرا امــروز جامعه 

روحانیت مبارز پرفروغی سابق را ندارد؟
خیلی از دوســتان و همفکران من این را نقص 
می داننــد و من این را خیلــی نقص نمی دانم. 
بالندگی جامعه خیلی زیاد شــده؛ صاحب نظر، 
کنشــگر و دیدگاه سیاسی وسیعی ایجاد شده 
و ما نباید انتظار داشته باشیم که همه تابع ما 
باشــند. البته من به این همفکری، همگرایی و 
تلاش زیادتر برای اینکه به دیدگاه مشــترک 
برســیم، خیلی اعتقــاد دارم. نــه اینکه تابع 

جامعتین و جامعه روحانیت مبارز باشند.
شما 10 سال پیش به عنوان یک شخصیت 
کاملا اصولگرا شناخته شده بودید. اما از 
وقتی که داخل دولت آقای روحانی رفتید، 
از سبقه اصولگرایی شما  انگار  به تدریج 
کم شــد و به یک شخصیت میانه تبدیل 
شدید. آیا شما تغییر کرده اید یا معادلات 

سیاسی جمهوری اسلامی تغییر کرد؟
البته همه انسان ها تغییر می کنند و تغییر اصل 
منفی ای نیســت ولی من خــودم را با مواضع 
گذشــته خودم خیلی نزدیــک می بینم؛ من 
از گذشــته همین دیدگاه را داشــته ام؛ بعضی 
وقت ها بروز و ظهور نداشــته و بعضی وقت ها 

بروز و ظهور داشته است.
مــن همچنان خــودم را اصولگــرا می دانم و 
موفقیت و پیشرفت کشور را هم در اصولگرایی 

می دانم.
اما تعریفم از اصولگرایی با برخی دوستان دیگر 

یک خرده متفاوت است. 
اگر آقای روحانی تأیید صلاحیت شده بود، 

به نظر شما در یک لیست بودید؟
طبعا لیست های مختلفی تولید می شد و الآن 
هم کم و بیش تولید می شــود. افرادی هستند 
که از چهار، پنج، شــش تا حمایت می کنند و 

الآن هم شاید حمایت کنند.
ولی من حتی با اختلاف ســلیقه ای که بعضی 
وقت ها با دوستان  مان داریم، ولی مقیّد هستم 
باید به قواعد تشکیلاتی پایبند باشیم و خودمان 

را تنظیم کنیم.
 ما باید تلاش داشته باشیم خروجی مشترک 
بیشتری تولید کنیم. از این جهت طبعا من به 
خروجی لیست جامعه روحانیت پایبند می شدم 
و هستم. هرچند که شاید با برخی افراد لیست 

هم نظر مساعد نداشته باشم.

رئیس قوه قضائیه گفت: ضروری است معاونت حقوقی قوه 
قضائیه بررســی و پیمایش لازم را به عمل آورد تا مشخص 
شــود طی ســالیان اخیر کدام قوانین قضایی وضع شــده 
بیشــترین نیازمندی های جامعه را برطرف کرده اند و کدام 

قوانین قابلیت اجرا نداشته اند
به گزارش ایلنا حجت الاسلام محســنی اژه ای روز گذشته 
)سه شنبه( طی سخنانی در جمع مدیران و کارکنان معاونت 
حقوقی قوه قضائیه، اظهار کرد: کلیه وظایف و مسئولیت های 
معاونت حقوقی قوه قضائیه مهم و حساس هستند از جمله 
»پاسخگویی به استعلامات حقوقی قضات و مراجع رسمی« 
و ...؛ در ایــن میان، از دیــدگاه من مهم ترین و باارزش ترین 
تکلیف و مسئولیت معاونت حقوقی قوه قضائیه، تدوین لوایح 
برای تقنین اســت؛ که البته این امر شــامل آیین نامه ها و 

بخشنامه ها و وضع سایر مقررات و ضوابط نیز می شود.
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: تدوین لوایحی برای تبدیل 
به قانون، مهم ترین مأموریــت معاونت حقوقی قوه قضائیه 
است؛ در این مســیر خطیر، باید اهتمام داشت که تمامی 
لوایح ما مبتنی بر آموزه های دینی و مولفه های اســلام ناب 
باشــند؛ در این اثناء باید از تجارب و فنون تقنینی جوامع 

دیگر نیز بهره بگیریم، اما نباید به هیچ وجه مقهور شویم.
رئیــس قوه قضائیه با برشــمردن ویژگی ها و خصایص یک 
قانون جامع گفت: قانون جامع، قانونی اســت که مبتنی بر 
آموزه های دینی و مولفه های اســلام ناب باشد و از اتقان و 
پایداری برخوردار باشــد، بگونه ای که فرضاً یک ســال بعد 
نیاز به تغییر و اصلاح آن احســاس نشود؛ قانون باید شفاف 
باشد و قابلیت اجرا برخوردار باشد؛ قانون جامع قانونی است 
که نیازمندی های کشــور را برطرف کند و از امورات مردم 

گره گشایی کند.
رئیس دستگاه قضا خطاب به مسئولان معاونت حقوقی قوه 

قضائیه تاکید کرد: باید فرآیند ها و ســازوکار های مبتنی بر 
قانــون در امر تدوین لوایح در معاونت حقوقی قوه قضائیه با 
دقت نظر کافی، تماماً اعمال شوند؛ شما در معاونت حقوقی 
نبایــد نگاهتان این باشــد که رئیس قــوه قضائیه در فلان 
موضــوع چه دیدگاهی دارد و صرفاً بــر مبنای آن دیدگاه، 
بــه تدوین لوایح مبادرت ورزید؛ باید بر مبنای نظر خبرگان 
عمل کرد، در یک کلام، تاکید دارم که نگاه شــما به عنوان 
تدوین کننــدگان لوایح قضایی، باید نگاهی کارشناســانه و 

جامع نگر باشد.
رئیس عدلیه در ادامه با اشــاره به ضرورت آسیب شناســی 
مقوله ی اســتعلامات از معاونت حقوقی قوه قضائیه توسط 
قضات گفت: باید ریشــه یابی و آسیب شناسی کنیم که چرا 
قضات در باب قوانین، مبادرت به انجام اســتعلام از معاونت 
حقوقی قوه قضائیه می کنند؛ آیا منشــاء این اســتعلامات، 
ابهام یا اجمال قوانین مربوطه اســت و یا اینکه خودِ قضات 
ما، دقت و آگاهی و اشــراف لازم را نسبت به قوانین ندارند. 
باید کاری کنیم که ســال به سال از میزان این استعلامات 
کاسته شود و اشراف قضات ما به قوانین مربوط به حوزه های 

تخصصی شان، افزون گردد.
قاضی القضات بیان داشت: ضروری است معاونت حقوقی قوه 
قضائیه بررســی و پیمایش لازم را به عمل آورد تا مشخص 
شــود طی ســالیان اخیر کدام قوانین قضایی وضع شــده 
بیشــترین نیازمندی های جامعه را برطرف کرده اند و کدام 

قوانین قابلیت اجرا نداشته اند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به اهمیت 
مقوله نظارت بر »کارشناسان دادگستری« و »وکلا« گفت: 
اختلافات فاحش در نظریات کارشناســی، بعضاً مشکلاتی 
را برای مردم و قضات ایجاد می کند؛ لذا ســاماندهی جامع 
فرآیند و ســازوکار امر کارشناسی در پرونده های قضایی به 

منظور جلوگیری از اطاله دادرســی و تسریع در کارشناسی 
پرونده ها و همچنین شــفافیت و نظارت پذیر شدن فرآیند 
کارشناسی، از ضروریات است که باید با جدیت پیگری شود.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به وجود چند مرکز پژوهشی در 
ذیل معاونت حقوقی قوه قضائیه، گفت: باید ارتباط وثیق و 
گسترده ای میان مراکز پژوهشی معاونت حقوقی قوه قضائیه 
برقرار باشــد تا مبادا موازی کاری توسط این مراکز صورت 

گیرد و یــا اینکه راهکار ها و دســتورالعمل های آن ها برای 
تدوین لوایح، با یکدیگر مغایرت فاحش داشته باشند.

رئیس عدلیه در پایان خطاب به مســئولان معاونت حقوقی 
قوه قضائیــه گفت: در مــواردی که نظرات شــما با آرای 
وحدت رویه دیوان عالی کشــور مغایرت دارد، برای بررسی 
ابعاد مختلف موضوع و یافتن علت این مغایرت، جلســات و 

نشست های هم اندیشی را با قضات دیوان عالی برپا نمایید.

دبیر جامعه روحانیت تشریح کرد

مجلس خبرگان قله تصمیم گیری سیاسی ایران

قاضی القضات دستور داد

بررسی قوانین کاربردی و غیرکاربردی سال های اخیر

بازگشت حسین هدایتی به زندان
قوه قضاییه می گوید حسین هدایتی -از محکومان پرونده بانک سرمایه- به زندان 

بازگشته است.
به گزارش ایسنا، قوه قضاییه در این باره اعلام کرد:

حسین هدایتی که اخیرا و با استفاده از حق قانونی مرخصی بخش قابل توجهی 
از رد مال پرونده قضایی اش را انجام داده اســت؛ ظهر امروز و پس از اتمام مدت 

مرخصی به زندان بازگشت.
این محکوم اقتصادی از خرداد ســال ۱۳۹۷ در زندان به ســر می برد و در طول 
دوران محکومیت خود نیز مانند دیگر محکومان از حق مرخصی قانونی استفاده 

کرده است.
براســاس رای دادگاه، حسین هدایتی که به حبس، شــلاق تعزیری، رد مال و 
انفصال از خدمت محکوم شــده است در نوبت اخیر استفاده از تاسیسات قانونی 
خــود در خارج از زندان، بخش قابل توجهــی از رد مال خود را پرداخت کرده و 
در حال حاضر مبلغ دیگری از رد مال وی باقی مانده اســت که تا زمان تســویه 
کامل بدهی در زندان خواهد بود. این محکوم اقتصادی پس از رد مال بخش قابل 

توجهی از حکم دادگاهش امروز به زندان بازگشت.

عدلیه


